

朝陽科技大學 096學年度第1學期教學大綱
Theories to Social welfare 社會福利理論

當期課號	3698	Course Number	3698
授課教師	黃全慶	Instructor	HWANG,CHUAN CHING
中文課名	社會福利理論	Course Name	Theories to Social welfare
開課單位	社會工作系(四進)三A	Department	
修習別	選修	Required/Elective	Elective
學分數	2	Credits	2
課程目標	本課程旨在協助學生認識社會福利的基本概念、社會福利的範圍及其內容等，引導學生對我國社會福利制度有一初步的瞭解，作為未來修習社會工作實務課程的基礎。	Objectives	The objectives of this course are to help students understanding the fundamental concepts of social welfare, scope and properties of social welfare, guiding students to familiar with the nation's social welfare policies.
教材	<p>一、主要教材： 林萬億（1994）：福利國家-歷史比較分析，台北：巨流。 唐文慧、王宏仁（2004）。社會福利理論：流派與爭議。臺北：巨流圖書公司。 李明政（1994）。意識形態與社會政策。臺北：冠志出版社。 齊銖、徐永德等著（2002）：社會福利，台北：五南</p> <p>二、選讀教材</p> <p>Esping-Andersen, Gosta (1990): 福利資本主義的三個世界，古允文譯（1999），台北：巨流。 Esping-Andersen, Gosta (2002): Why We Need a New Welfare State, Oxford: Oxford University Press Huber, Evelyne/Stephens John D. (2001): Development and Crisis of the Welfare State, Parties and Policies in Global Markets, Chicago: The University of Chicago Press. Pierson, Christopher (1993): Beyond the Welfare State? The New Political Economy of Welfare, London: Polity Press. Pierson, Christopher/Castles Francis G.(eds.)(2000): The Welfare State Reader, Cambridge: Polity Press Pierson, Paul (ed.)(2001): The New Politics of the Welfare State, Oxford: University Press.</p>	Teaching Materials	<p>一、主要教材： 林萬億（1994）：福利國家-歷史比較分析，台北：巨流。 唐文慧、王宏仁（2004）。社會福利理論：流派與爭議。臺北：巨流圖書公司。 李明政（1994）。意識形態與社會政策。臺北：冠志出版社。 齊銖、徐永德等著（2002）：社會福利，台北：五南</p> <p>二、選讀教材</p> <p>Esping-Andersen, Gosta (1990): 福利資本主義的三個世界，古允文譯（1999），台北：巨流。 Esping-Andersen, Gosta (2002): Why We Need a New Welfare State, Oxford: Oxford University Press Huber, Evelyne/Stephens John D. (2001): Development and Crisis of the Welfare State, Parties and Policies in Global Markets, Chicago: The University of Chicago Press. Pierson, Christopher (1993): Beyond the Welfare State? The New Political Economy of Welfare, London: Polity Press. Pierson, Christopher/Castles Francis G.(eds.)(2000): The Welfare State Reader, Cambridge: Polity Press Pierson, Paul (ed.)(2001): The New Politics of the Welfare State, Oxford: University Press.</p>
成績評量方式	<p>一、期中考25%。 二、期末考25% 三、出席率30%備註：每曠課一次，扣1.5分，缺席第4次起，每次扣3分。請假以一次為限（以請假單為準），不扣分。 四、上課發言與討論20%，缺席超過3次以上者，此部分最多得5分）</p>	Grading	the mid-examination (25%),the final-examiantion(25%), attendance (30%)and participation (20%)
教師網頁	-		
教學內容	1) 社會福利發展史、社會福利體制概要 2) 社會福利的目標分析：安全、防貧、社會正義 3) 意識型態篇：為什麼需要/不需要社會福利？需要怎樣的社會福利制度？ 4) 社會福利類型概要	Syllabus	1) The development of the social welfare system 2) Goals of social welfare 3) Ideologies: why we (don't) need social welfare? And how? 4) Types of welfare systems 5) Theories of welfare development

